

## Содержание

<i>Савицкая Т. Е.</i> Новые задачи библиотек в рамках проектов цифровых гуманитарных наук (Digital Humanities): зарубежный опыт .....	5
<i>Санин О. Г.</i> Комплектование и организация библиотеки Московского архива Коллегии иностранных дел .....	10
<i>Сахаренкова Р. С.</i> Формирование литературного пространства региона инновационными библиотечными средствами .....	18
<i>Сахаров Н. А.</i> Фонды Румянцевской библиотеки — Ленинки — Российской государственной библиотеки: динамика роста .....	22
<i>Семанин А. Ю.</i> Житие святого благоверного князя Андрея Смоленского в списках отдела рукописей Российской государственной библиотеки .....	27
<i>Семенюк А. А.</i> Автографы из Нотной коллекции Б. В. Асафьева .....	32
<i>Сергеева А. Ю.</i> Профессиональные печатные журналы и электронные издания .....	39
<i>Серков А. И.</i> А. В. Суворов и масоны в Кёнигсберге (по материалам отдела рукописей Российской государственной библиотеки) .....	42
<i>Симонов Р. А.</i> Комплекс календарно-математических статей XV века собрания Российской государственной библиотеки .....	47
<i>Соболева А. Е.</i> Рукописи Жития Александра Свирского в собраниях Российской государственной библиотеки .....	53
<i>Соколов В. Ю.</i> Влияние теории библиопсихологии Н. Рубакина на становление читателеведения в Украине в 1920–1930-х годах и современные подходы формирования метатеории коммуникации .....	58
<i>Соколов С. В.</i> Библиотеки в системе информационного регулирования гражданским обществом. Опыт Германии .....	69
<i>Соколова Е. И.</i> А. Ф. Лосев о русской философии (по материалам архива А. Ф. Лосева в отделе рукописей Российской государственной библиотеки) .....	78
<i>Соколова И. С.</i> Библиотечная, научно-информационная и издательская деятельность московских химических научно-исследовательских институтов РАН .....	83

<i>Соколова Н. Ю.</i> Советский архитектор для советской науки .....	89
<i>Соломина О. Л.</i> Московский Публичный и Румянцевский музей — первое государственное хранилище архива А. С. Пушкина .....	93
<i>Степанов В. К.</i> Миссия и направления деятельности общедоступных библиотек в обществе знаний .....	99
<i>Столяров Ю. Н.</i> Архивные сведения о Ю. В. Григорьеве. К 120-летию со дня рождения .....	105
<i>Суворова В. М., Макарова С. В.</i> О мемориальном фонде Тверской областной специальной библиотеки для слепых имени М. И. Суворова .....	110
<i>Сукиасян Э. Р.</i> Три жизни Библиотечно-библиографической классификации. О периодизации истории ББК .....	117
<i>Суминова А. Г.</i> Функциональные особенности деятельности методистов современных публичных библиотек .....	124
<i>Сухотина М. Л.</i> Возможности открытого доступа к ретроспективной документной информации на примере БД «Книги на русском языке, изданные за рубежом, 1927–1991» .....	130
<i>Теплицкая А. В.</i> Тургенев в отечественных диссертационных исследованиях. XXI век .....	135
<i>Тикунова И. П.</i> Основные направления библиотечной цифровизации .....	141
<i>Тимофеева Ю. В.</i> Произведения И. А. Крылова в библиотеках городов Сибири в дореволюционный период (к 250-летию со дня рождения баснописца) .....	146
<i>Тимошенко И. В.</i> Искусственный интеллект в библиотечных технологиях. Уже пора? .....	153
<i>Тимощенкова Г. А.</i> Нотные рукописи западноевропейских композиторов XVIII века на фоне некоторых тенденций развития оркестра этого времени .....	158
<i>Ткачева Е. В.</i> Научное наследие академика Л. Н. Андреева через призму базы данных Web of Science .....	162
<i>Трофимова Н. И.</i> Электронные библиографические ресурсы на сайтах национальных библиотек субъектов РФ .....	168
<i>Туралина Н. А.</i> Имидж современной библиотечной организации: теоретический аспект проблемы .....	175
<i>Туралина Н. А., Долженко Э. Н.</i> Информационные технологии как средство повышения качества обслуживания студентов в библиотеке вуза .....	180
<i>Тутатина Е. А.</i> Заглавие: эволюция и место в книге .....	184

<i>Уланова А. В.</i> Усадьба Головково в документах и воспоминаниях (по материалам фонда Ильиных отдела рукописей Российской государственной библиотеки и мемуарам).....	188
<i>Усачев А. С.</i> Региональные особенности динамики переписки книг в России в XVI веке.....	193
<i>Филатьева М. С., Ершова Е. А.</i> Атлас к «Путешествию по Сицилии в 1822 году» А. С. Норова и художник Ф. М. Матвеев.....	198
<i>Филимончик С. Н.</i> Первые издания «Калевалы» в Карелии .....	204
<i>Фоменко И. Г., Мурашко О. Ю.</i> Проблема социальной модернизации библиотеки: теоретический аспект.....	208
<i>Фоменко И. Ю.</i> Консул Алексей Сапожников и его «Стихи на Новый 1791 год» к А. Р. Воронцову (автограф из фонда Воронцовых в РГАДА).....	212
<i>Фомин Д. В. А. А.</i> Радаков — иллюстратор детских книг .....	218
<i>Хайцева Л. Б.</i> Электронная коллекция документов для специалистов библиотечной сферы.....	222
<i>Харитонова Л. С.</i> Календарь знаменательных дат Политехнической библиотеки. К 155-летию основания библиотеки.....	227
<i>Хисамутдинов А. А.</i> Русские книжные штампы и экслибрисы в Китае.....	233
<i>Храмкова Е. Л.</i> К биографии историка К. Я. Наякшина (по материалам самарских библиотек и архивов).....	236
<i>Хромов О. Р.</i> Гравюра на олове на Московском печатном дворе.....	241
<i>Цветкова В. А.</i> Терминологическое обеспечение библиотечно- информационной деятельности: роль стандартов .....	246
<i>Цветкова В. А., Калашиникова Г. В.</i> Публикационная активность городов и регионов России: межрегиональные связи .....	251
<i>Часин Е. В.</i> О Троицком и Афонском списках рукописного «Рассказа афонского пустычника схимонаха Селевкия про себя, как он, выйдя из-под Балканских гор, странствовал по России, Палестине, Афону».....	256
<i>Шаматонova Г. Л.</i> Частные коллекции в фондах библиотеки: формы и методы работы .....	261
<i>Шамраева Е. Ю.</i> Музейные комплексы и выставочные площадки: эволюция и взаимодействие.....	266
<i>Шатская А. А.</i> Профилактика профессионального выгорания работников библиотечно-информационной сферы.....	271
<i>Шестопалов И. И.</i> Неопубликованный очерк С. А. Белокурова о Крижаниче .....	278

<i>Шеховцова Е. Е.</i> Общество для исследования Ярославской губернии в естественно-историческом отношении: к 155-летию со дня его основания .....	285
<i>Шилов И. Ю.</i> Рукописная «Нагорная проповедь» из Музейного собрания как памятник книжной культуры 80-х годов XIX века .....	289
<i>Шиндина А. Б.</i> Гектографированные старообрядческие издания в Юдинском собрании Государственной универсальной научной библиотеки Красноярского края .....	292
<i>Штратникова А. В., Уржумова О. М.</i> Социальные медиа как инструмент продвижения имени библиотеки .....	297
<i>Шустова Ю. Э.</i> Статьи о марте месяце в украинских кириллических изданиях XVII–XVIII веков .....	302
<i>Эпштейн Д. М.</i> От филологии к генетике и обратно: НЭБ как инструмент междисциплинарных исследований .....	308
<i>Юдин А. А.</i> Старопечатные книги из библиотеки Чудова монастыря в коллекции отдела редких книг и рукописей ГПНТБ СО РАН (г. Новосибирск) .....	312
<i>Ялозина Е. А.</i> Школьная библиотека США в условиях Великой депрессии (1929–1933) .....	320

## **Н. М. СИКОРСКИЙ: УЧЕНЫЙ, ОРГАНИЗАТОР КНИГОВЕДЧЕСКОЙ НАУКИ И БИБЛИОТЕЧНОГО ДЕЛА**

<i>Бакун Д. Н.</i> Государственная библиотека СССР им. В. И. Ленина в переписке А. А. Сидорова и Н. М. Сикорского (к постановке проблемы) .....	327
<i>Ермолаева М. А.</i> Н. М. Сикорский и книговедческие форумы .....	332
<i>Коваль Л. М.</i> Николай Михайлович Сикорский .....	342
<i>Ленский Б. В.</i> Редактирование по Сикорскому .....	346
<i>Морозова С. В.</i> Архив Н. М. Сикорского в музее истории полиграфии, книгоиздания и МГУП им. Ивана Федорова .....	353
<i>Солоненко В. К.</i> Н. М. Сикорский и телевизионная программа «Круг чтения» .....	362
Сведения об авторах .....	367

## Contents

<i>Savitskaya T. E.</i> New tasks of libraries in the framework of Digital Humanities projects: international experience .....	5
<i>Sanin O. G.</i> Acquisition and organization of the library of the Moscow Archive of the Collegium of Foreign Affairs .....	10
<i>Sakharenkova R. S.</i> Formation of the literary space of region by innovative library tools .....	18
<i>Sakharov N. A.</i> Collections of the Rumyantsev Library — “Leninka” — Russian State Library: Dynamics of growth .....	22
<i>Semanin A. Yu.</i> The Life of the Holy Right-believing Prince Andrey Smolensky in lists of the Department of Manuscripts of the RSL .....	27
<i>Semenyuk A. A.</i> Autographs in the Music collection of B. V. Asafyev .....	32
<i>Sergeeva A. Yu.</i> Professional print magazines and electronic publications .....	39
<i>Serkov A. I.</i> Alexander Suvorov and masons in Koenigsberg (based on the materials of the Department of manuscripts of the Russian State Library) .....	42
<i>Simonov R. A.</i> Complex of calendar and mathematical articles of the 15th century of the RSL collection .....	47
<i>Soboleva A. E.</i> The Manuscripts of the Life of St. Alexander Svirsky in the collections of the Russian State Library .....	53
<i>Sokolov V. Yu.</i> The influence of N. Rubakin’s theory of bibliopsychology on the formation of reader studies in Ukraine in the 1920–1930s and modern approaches to the formation of communication metatheory .....	58
<i>Sokolov S. V.</i> Libraries in the system of information regulation by civil society. German experience .....	69
<i>Sokolova E. I. A. F.</i> Losev on Russian philosophy (on the materials from A. F. Losev’s archive in the Manuscripts Department of the Russian State Library) .....	78
<i>Sokolova I. S.</i> Library, scientific, information and publishing activities of the Moscow chemical research institutes of RAS .....	83
<i>Sokolova N. Yu.</i> Soviet architect for Soviet science .....	89

<i>Solomina O. L.</i> Moscow Public and Rumyantsev Museum, the first state repository of the archives of A. S. Pushkin .....	93
<i>Stepanov V. K.</i> Public libraries' mission and activity directions in the knowledge society .....	99
<i>Stolyarov Yu. N.</i> Archival information about Yury V. Grigoryev. To the 120th birth anniversary .....	105
<i>Suvorova V. M., Makarova S. V.</i> About the memorial collection of the M. I. Suvorov Tver Regional Special Library for the Blind .....	110
<i>Sukiasyan E. R.</i> Three lives of the Library Bibliographic Classification. On the periodization of LBC history .....	117
<i>Suminova A. G.</i> Functional features of the work of methodologists of modern public libraries .....	124
<i>Sukhotina M. L.</i> Opportunities for open access to retrospective documentary information on the example of the database “Books in Russian published Abroad, 1927–1991” .....	130
<i>Teplitskaya A. V.</i> Turgenev in Russian dissertation researches. 21st century .....	135
<i>Tikunova I. P.</i> The main directions of library digitalization .....	141
<i>Timofeeva Yu. V. I. A.</i> Krylov's works in libraries of Siberian cities in the pre-revolutionary period (the 250th anniversary of the birth of the fabulist) .....	146
<i>Timoshenko I. V.</i> Artificial Intelligence in Library Technologies. Is it time yet? .....	153
<i>Timoshchenkova G. A.</i> Musical manuscripts of Western European composers of the 18th century in the aspect of some trends in the development of the orchestra of this time .....	158
<i>Tkachova E. V.</i> Scientific heritage of Academician L. N. Andreyev through the prism of Web of Science database .....	162
<i>Trofimova N. I.</i> Electronic bibliographic resources on the websites of the national libraries of the Russian Federation Subjects .....	168
<i>Turanina N. A.</i> Image of modern library organization: theoretical aspect of the problem .....	175
<i>Turanina N. A., Dolzhenko E. N.</i> Information technologies as means of improvement of quality of services for students in library of higher education institution .....	180
<i>Tutatina E. A.</i> Book Title: evolution and layout .....	184
<i>Ulanova A. V.</i> The manor “Golovkovo” in documents and memoirs (on the memoirs and materials of the Ilyans' collection from the Manuscript Department of the Russian State Library) .....	188

<i>Usachov A. S.</i> Regional features of dynamics of manuscript copying in Russia in the 16th century.....	193
<i>Filat'yeva M. S., Ershova E. A.</i> Atlas of "Travel to Sicily in 1822" by A. S. Norov and artist F. M. Matveyev .....	198
<i>Filimonchik S. N.</i> First editions of "Kalevala" in Karelia.....	204
<i>Fomenko I. G., Murashko O. Yu.</i> Problem of social modernization of library: theoretical aspect.....	208
<i>Fomenko I. Yu.</i> Consul Alexey Sapozhnikov and his "Poems on New Year 1791" dedicated to A. R. Vorontsov (autograph from the Vorontsovs Collection in the Russian State Archives of Ancient Documents).....	212
<i>Fomin D. V. A. A.</i> Radakov, the illustrator of children's books.....	218
<i>Khaytseva L. B.</i> Electronic collection of documents for library professionals.....	222
<i>Kharitonova L. S.</i> Calendar of significant dates of the Polytechnic library: the 155th anniversary .....	227
<i>Khisamutdinov A. A.</i> Russian Book Stamps and Ex Libris in China.....	233
<i>Khramkova E. L.</i> To the biography of the historian K. Ya. Nayakshin (according to the materials of the Samara libraries and archives).....	236
<i>Khromov O. R.</i> Tin engraving at the Moscow Print Yard .....	241
<i>Tsvetkova V. A.</i> Terminological support of library and information activities: the role of standards.....	246
<i>Tsvetkova V. A., Kalashnikova G. V.</i> Publication activity of towns and regions of Russia: interregional relations .....	251
<i>Chasin E. V.</i> About the Trinity and Athos manuscript copies of the "Story of the Athonite hermit schema-monk Seleucius about himself, how he came out from under the Balkan Mountains and travelled through Russia, Palestine and Mount Athos".....	256
<i>Shamatonova G. L.</i> Private collections in the library: forms and methods of work.....	261
<i>Shamraeva E. Yu.</i> Museum complexes and exhibition places: evolution and interaction.....	266
<i>Shatskaya A. A.</i> Prevention of professional burnout of library and information workers .....	271
<i>Shestopalov I. I.</i> Unpublished essay by S. A. Belokurov about Križanić .....	278
<i>Shekhovtsova E. E.</i> Society for the study of the Yaroslavl province in the natural and historical relation: to the 155th anniversary of its foundation .....	285
<i>Shilov I. Yu.</i> The manuscript "Sermon on the Mount" from the Museum collection as a monument of book culture of the 1880s.....	289

<i>Shindina A. B.</i> Hectograph Publications of Old Believers in the Gennady Yudin Collection of the State Universal Scientific Library of Krasnoyarsk Krai .....	292
<i>Shtratnikova A. V., Urzhumova O. M.</i> Social media as a tool to promote the name of the library .....	297
<i>Shustova Yu. E.</i> Articles about the month of March in Ukrainian Cyrillic books of the 17th–18th centuries .....	302
<i>Epshtein D. M.</i> From philology to genetics and back: National Electronic Library as an instrument for interdisciplinary studies .....	308
<i>Yudin A. A.</i> Early printed books from the library of the Chudov Monastery stored in the Department of Rare Books and Manuscripts of the State Public Scientific and Technological Library of the Siberian Division of the Russian Academy of Sciences (Novosibirsk) .....	312
<i>Yalozina E. A.</i> The U.S. school libraries during the Great Depression (1929–1933) .....	320

**N. M. SICORSKY SCIENTISK, MASTERMIND  
OF BIBLIOLOGICAC SCIENCE AND LIBRATIANSHIP**

<i>Bakun D. N. V. I.</i> Lenin State Library of the USSR in correspondence of A. A. Sidorov and N. M. Sikorsky (problem statement) .....	327
<i>Ermolaeva M. A. N. M.</i> Sikorsky and book forums .....	332
<i>Koval L. M.</i> Nikolay Sikorsky .....	342
<i>Lensky B. V.</i> Editing by Sikorsky .....	346
<i>Morozova S. V. N. M.</i> Sikorsky’s archive in the Museum of the History of Printing, Publishing and the Moscow State University of Printing Arts .....	353
<i>Solonenko V. K. N. M.</i> Sikorsky and TV show “The Circle of Reading” .....	362
About the authors .....	375